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NE P L J U J M O  y  L A S T N O  S K L E D O !
J A N E Z  G O S P O S V E T S K I

D a bi čebelarji  p ljuvali  v lastno skledo, je  skora j  nemogoče, saj so 
znani kot snažni ljud je .  Pa se vendar včasih zgodi k a j  takega, in sicer 
pri p roda ji  medu. Če imaš med, ga daš kupcu  in s tvar je  opravljena. Mar 
ni tako? Da, na videz je  tako, vprašan je  pa je, ali si dal kupcu  zares to, 
k a r  je  želel od tebe dobiti. Ce j e  temu tako, je  vse v redu. Lahko si zado
voljen, k e r  bo kupec kasne je  spet prišel k  tebi po med. Tudi bo povedal 
svojemu p ri ja te l ju ,  k je  je  dobil dober, okusen in čist med. S tem si si p r i 
dobil odjemalca, hk ra ti  pa si si zagotovil prodajo  odvečnega pridelka. Vse 
drugače pa je, če kupca nismo zadovoljili. V tem prim eru bomo s trudom 
prodali med, posebno ob dobrih letinah, ko ga je  povsod dovolj.

V našem rudniškem  območju razpečamo čebelarji  z lahka ves med med 
delovnim ljudstvom. Še premalo ga imamo včasih. Sicer je  bilo v letih po 
prv i svetovni vojni to nekoliko težje, k e r  so l ju d je  tak ra t  kupovali med le 
bolj za zdravilo, in še to v zelo m ajhnih  količinah. Če je  v dnevih pred 
prazniki, kot n. pr. o Božiču, prodal posamezen trgovec k a k  škaf medu za 
potice, je  bilo to že veliko. T a k ra t  so mnogi čebelarji  celo k rošn jar il i  
z medom. Nosili so ga okrog v kan tah  in ponujali  po stanovanjih.

Po zadnji  vojni se je  s tvar bistveno spremenila. Med k a r  lahko p ro 
damo. Temu je  pripomogla večja kupna  moč delavstva in pa boljša po
učenost ljudstva  o vrednosti medu. To je  predvsem zasluga časopisov in 
radia, ki so v člankih in predavan jih  pojasnili, k a j  pomeni med za ljudsko 
zdravje. To j e  vsem v korist, ne samo kupcem, temveč tudi čebelarjem.
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Sedaj pa je  od nas čebelarjev  odvisno, da tega ne zlorabimo. Naša dolžnost 
je, da z neoporečnim blagom in pošteno reklam o še bolj dvignemo potrošnjo 
medu. Skušnje  pa so pokazale, da temu včasih nismo kos.

Da ne bi prišlo do d isk red it i ran ja  čebelarjev, je  treba paziti na dve 
stvari. P rva  je  cena medu. So čebelarji, ki z zastarelim načinom čebelar
jen ja  pridela jo  zelo malo medu. Tem je  cena medu, k a r  je  povsem razum 
ljivo, vedno prenizka. P red  leti sem bil sam tarča napadov takili čebelarjev. 
K er sem tak ra t  p roda ja l  med kg po 300 din, sem se jim  luido zameril. 
Očitali so mi celo »nelojalno konkurenco«. Priznam, da sem proda ja l  med 
tako rekoč pod ceno, toda imel sem pred  očmi svojo mladost, ko sem si 
neznansko želel medu, a mi ga starši niso mogli kupici, k e r  je  bil zanje 
predrag. Zato danes k a r  rad  pozabim na trud  in stroške, ki jih imam s če
belami, pa sem vesel, če dobi med otrok, ki živi v slabših razmerah. Po
polnoma razumem tovariša Bukovca, ki j e  nekoč dejal, da bo srečen, če 
bo imela vsaka druž ina lonec medu. Zato g ra jam  tiste, ki izkoriščajo zadnjo 
slabo letino in šušlja jo  o nekih 800 din za kg medu.

Druga, veliko bolj škodljiva s tvar je  b lebetanje ,  da uporab lja jo  nek a 
teri čebelarji  za proizvodnjo medu sladkor. 'Pake govorice izvirajo navadno 
od čebclarjev-mazačev, ki imajo p rav  malo čuta za potrebe čebel. C c čebele 
niso nabrale  jeseni dovolj medu zase, j im  milostno da jo  neka j  kilogramov 
sladkorja ,  da revice zimo nekako preživotarijo. Spomladi so družine, ako 
niso že prej poginile, tako oslabljene, da mine precej paše, preden sc 
opomorejo. T ak ra t  ima dober čebelar največkrat  že polna medišča, medtem 
ko. so medišča čebelar j a-mazača prazna. Potem pride tisto najhujše . Dober 
čebelar toči, mazač pa v goli zavisti razglaša, da j e  sosed točil med iz slad
korja .  Pošten čebelar se seveda za takšne izjave ne meni, drugače pa jih  
spre jem ajo  nepoučeni l jud je .  Ker ti n im ajo  pojm a o čebelarjen ju , ne morejo 
razumeti, zakaj iu kako  u p o rab lja  čebelar sladkor, zakaj ga porabi nekdo 
več, a drugi m anj. Zato zlahka nasedejo čebelarju-mazaču, ki j im  to raz
tolmači na svoj način. Naša dolžnost je, da takšne čebelarje  razk rinku jem o  
in om ejujem o n jih  podlo početje.

Pri nas v Sloveniji imamo raznovrstne paše in zato tud j različne vrste 
medu. Vsak med pa ima svoje posebnosti, ki j ih  mora znati čebelar po
jasn it i  kupcu  medu. Potem mu bo tudi zlahka pojasnil, s kakšnim  blagom 
mu more postreči. Č ebela r  bi moral biti nekakšen psiholog, da bi takoj 
spoznal, kakšnih  misli oziroma želja  je  kupec. Vzemimo primer! Potrošnik 
je  kupil p re jšn je  leto pri čebelarju  A prav i cvetlični med. Med je  bil, ko 
ga je  kupil,  tekoč, pozimi pa se je  strdil. Drugo leto je  kupil med pri 
čebelarju  B-ju. Tu mn je  dal smrekov med, ki pozimi ni kristaliziral.  Kupec 
sedaj premišljuje, kaj je bilo p ravzaprav  z onim prvim medom, ki je skri- 
staliziral v drobna zrnca. Ali mu ni m orda čebelar A prodal med iz slad
k orja ,  saj so zrnca na moč podobna sladkornim  kristalom. Pa gre t r e t je  
leto spet po med k čebelarju  B-ju. Pove mu, da je  bil n jegov med (smrekov) 
zares pravi, k e r  je  ostal tekoč tudi pozimi. N adalje  pove, da ga je kupil 
leto p re j  pri čebelarju  A-ju, da pa se je  ta spremenil v zrnca, ki so bila 
zelo podobna sladkornim. Če je  čebelar B pošten, bo kupcu  razložil razlike 
med vrstami medov, če pa ni. bo začel čvekati, da porabi čebelar A vsako 
leto veliko s ladkorja  in da ima n a jb rž  le takšen med iz s ladkorja .  Kupec
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mu bo to seve verjel,  postavimo pa, da je  pri n jem  spet naročil nekaj medu. 
Ker čebelar 15 to k ra t  ni imel smrekovega medu, mu je  dal lepo tekoč med, 
ki so ga čebele pridelale iz hrastove mane. Čez nekaj časa je  ta med 
kandira l in kupec je  bil prepričan, da so vsi čebelarji  goljufi. No, tako se 
je  njegovo pod tikan je  maščevalo nad n jim  samim, ka jt i  zloba je  kakor 
bumerang, ki lahko ubije  ob povra tku  tud i strelca.

D ejstvo je, da je  mogoče vrsto medu mikroskopsko določiti po obliki 
cvetnega p rah u  tiste rastline, na  ka ter i  je  bil nabran. Dr. Zander je izdal 
obširen atlas pelodnih zrnc, iz katerega je  razvidno, da so ta pri vsaki 
rastlini drugačne oblike (valjaste, okrogle, zvezdaste ild.) Na pogled in po 
okusu pa jc  včasih zares težko ugotoviti, kakšnega izvora je  med. Jaz sem 
leta 1958 sredi m aja  k a r  na mah imel nastavljena medišča polna. Satje  je  
bilo povsem zaneseno ter  čez in čez zadelano. Ko sem med iztočil, je  bil 
la svetlorumene barve in močno aromatičnega okusa. Med se mi je  zdel 
tako dober, da sem ga precej shranil za lastno uporabo. Poleti je  km alu 
kand ira l  in postal rum enkastobele barve. K je  je  bil nabran, ne vem. Lahko 
bi izviral z repice ali javora . K er pa je  bilo tedaj pri nas repice le malo 
posejane in k e r  ima repični med slab okus (Dr. Joachim Evenius: »Biene 
und Bienenzucht«, s tran 199), je  bil ver je tno  nab ran  na javoru . Značilno je  
bilo zanj, da je  učinkoval kot odvajalno sredstvo, n a jb rž  zaradi obilice 
cvetnega prahu, ki ga je  vseboval. Isto so mi povedali tudi okoliški čebe
larji ,  k i  so točili tak ra t  takšen med. Ta p rim er je  zgovoren dokaz, kako 
previden mora biti čebelar, če si hoče pridobiti zaupan je  kupcev.

M nenja sem, da smo pri nas še premalo storili za večjo potrošnjo medu. 
Naša skrb  naj bo, da bo čim več l jud i  uživalo med. To bomo dosegli s 
pošteno propagando in sodobno embalažo. Za propagando so zelo prim erne 
brošure, ki p o jasn ju je jo  razne v rste  medu, n j ih  lastnosti in zdravilnost. 
P red  leti jc  trgovina Medeks izdala knjižico >:Med h ran a  in zdravilo«. 
Kako potrebna j e  bila. kaže že to. da je  bila hitro  razprodana. Čudim se, 
da ni bila  pozneje ponatisnjena. Mislim, da bi moralo biti takega b ra n ja  
vedno dovolj na zalogi. Še več! Tudi čebelarji  bi morali imeti p rim erne 
letake, ki bi jili razdeljeva li kupcem, da bi se poučili, kako  koristno je  
uživati med. lak e  letake imajo v Zahodni Nemčiji in Ameriki, pa m orda 
še k je  drugje . Navadno j ih  založi čebelarska organizacija  in j ih  dobe člani 
pri večjem odvzemu ceneje. Kaj pa pri nas? Morda bi Zveza glede tega 
k a j  storila.

Pa še nekaj besed o embalaži medu! Prim erni kozarci, bodisi stekleni 
ali iz im pregnirane lepenko, bi nam zelo prav  prišli. Spominjam se, da sem 
pred leti na neki čebelarski razstavi razstavil 20 papirna tih  lončkov, oprem 
ljenih s predvojn im i etiketami. Mnogo žensk jc  naravnost planilo proti 
meni s prošnjo, naj jim  jih  prodam. Vidimo torej, da so tudi lepe etikete 
privlačne za kupca. Ko gledam danes razne izložbe, kako  okusno so ure jene, 
se tiho sprašujem, zakaj smo čebelarji pri  tem tako nerodni. To svojo nespo
sobnost smo občutili zlasti pri a ran ž ira n ju  čebelarskih razstav, ko nismo 
mogli dobiti n ik je r  prim ern ih  etiket. Ali nam ne bi Zveza priskočila na 
pomoč in založila take  etikete? Saj j e  že pred  prvo svetovno vojno imelo 
Čebelarsko društvo na zalogi lepo barvane  etikete  po predlogi s l ikar ja  
G asparija ,  čeprav tedaj še nismo posvečali toliko pozornosti reklami.
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Tudi razne prired itve  so zelo p r im erne  za p roda jo  medu in medenih 
proizvodov. Pokojni John Ferlin  v Lemontu USA je  prired il  8. septembra 
vsakega leta nekakšno  čebelarsko veselico. Na n je j  j e  bilo mogoče dobiti 
med v kozarcih od 0.10 do 5 kg, oprem ljenih  z ličnimi etiketami. Yes med, 
ko likor ga je  pridelal, je  tisti dan prodal in izkupil zanj do 2000 dolarjev. 
L ju d je  so se p r ipe lja li  na veselico v 200 osebnih avtomobilih in 30 avtobusih.

Da, da, tudi pri nas bomo morali biti nekoliko bolj iznajd ljiv i,  če 
nočemo, da nam bo med obležal v kantah . Letos ga res ni, toda prišle bodo 
spet dobre letine in tak ra t  se bo pokazalo, ali smo čebelarji  na mestu.

Z A Č E T E K  I N KONEC MOJ EGA Č E B E L A R J E N J A  
V S L O V E N I J I

M. H. N I C K E L S O N ,  La  Ja ra .  Colo. U. S. Amcrica

Po smrti mojih  staršev sta me kot sedemletnega dečka vzela k  sebi dobra 
teta  B arbara  in n jen  mož Matevžek, ki sta živela v Volaki ob vznožju p le
šastega Blegaša na koncu Poljanske doline. Ob potoku Volašici sta imela 
dobro idoč mlin na tri pare kamnov, neka j  zemlje s sadnim drev jem  in eno 
kravico. Poleg tega sta imela majhno, a lepo čebelarstvo. Mlin me je  zanimal 
zaradi vrtečih se kamnov in velikih, lesenih koles, ki j ih  je  gnala bistra 
Volašica. Najbolj pa so me zanimale čebele. Č ebeln jak  je  bil blizu hiše, ob 
čebeln jaku  pa je  stala klop, na ka ter i  sem presedel u re  in u re  te r  opazoval 
m arlj ive  čebele, kako  so odhaja le  iz p an ja  in p r iha ja le  domov z razno
barvnim i hlačicami na zadnjih  nogah,

Vsako leto v m arcu j e  Matevžek s pomočjo sosedov na k rošnji  prenesel 
svoje čebele k  B a j ta r ju  pod Blegaš. Holmci in bregovi tam okrog so bili 
p rek ri t i  z žametasto preprogo cvetočega resja. Z Matevžkom sva vsako ne
deljo po ju t r a n j i  maši odšla k čebelam pod Blegaš. B a j ta r  je  imel velik 
čebelnjak, ki je  bil na uporabo raznim čebelarjem  za m ajhno  najemnino. 
Včasih je  bilo tam precejšn je  število pan jev  in čebele so letale na pašo, da 
je  bilo veselje. N jih  vrven je  in šumenje mi je  bila n a jp r i je tn e jša  godba.

Matevžek me je  večkrat povabil v čebelnjak , k j e r  je  odpiral panj za 
pan jem  in mi kazal, kako  čebele grade prelepo belo satje. Ko so začele 
cveteti češnje in drugo sadno drevje , smo prenesli čebele nazaj na staro 
mesto, k j e r  se je  km alu  pričelo ro jenje .  N eke pomladi malo pred  ro jen jem  
je  rekel Matevžek: »Vidim, da ljubiš  čebele; podaril  ti bom p an j;  izberi si 
ga preden pride  kupec.« Ne morete si p redstav lja ti ,  kako  sem bil tega vesel. 
Šel sem pred čebeln jak  in skrbno opazoval čebele, p a  tudi slike na panjsk ih  
končnicah. Izbral sem si panj s sliko sv. Jurija .  Bila je  to najlepša podoba 
in panj po Matevžkovi trd itv i eden izmed najboljš ih . To darilo je  bilo 
velikega pomena v mojem n ad a ljn jem  življenju . Devet let sem bil star 
tedaj in od t is tik ra t  pa do danes sem bil samo dve leti čisto ločen od čebel.

Panj, k i mi ga j e  bil podaril Matevžek, mi j e  dal tri roje. Matice so se 
km alu  sprašile in, k e r  j e  bila dobra  paša, so vse štiri družine lepo n ap re 
dovale. Tisto leto j e  medila a jd a  in vsem boljšim družinam  je  bilo treba
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<lati naklade. P rv i roj mi j e  napolnil dve nakladi. Trekovec je  imel pravilno 
težo za zimo, drugi t r i je  pa so bili pretežki in j ih  j e  bilo treba spodrezati. 
Imeli smo lep pridelek medu, a n ikakega točila ali kake  druge priprave, 
s ka tero  bi dobili med iz satja. Matevžek je  našel nekega čebelarja , k i se 
je  razumel na tako opravilo. Prinesel je  s sabo veliko pločevinasto posodo z 
nekakim  rešetom. V to rešeto j e  natlačil nekaj medenega sa tja  in ga z 
rokami stiskal v gruče. Po končanem opravilu  smo imeli napolnjenih  več 
lesenih veder z razm erom a lepim medom. Vsako čebelarsko opravilo me je  
zanimalo, toda to m ečkan je  s a t ja  z rokami mi ni ugajalo.

Prišla je  druga pomlad mojega čebelarjen ja .  Čebele so prezimile dobro; 
prenesli smo j ih  na reso pod Blegaš in ko t navadno ob cvetju  češenj prinesli 
nazaj. Rojile so zgodaj in roji  so se dobro razvijali.  Po pomladanski paši 
j e  bilo nekaj donosa s travniškega cvetja, toda to ni izdalo dosti. H oja  ni 
medila, a jd a  tudi ne. Na jesenski resi so čebele pridobile toliko, da so imeli 
deloma vsi pan ji  potrebne zaloge medu za zimo. Jaz sem zazimil enajst 
panjev . Naslednjo pomlad sem pet od njih  p rodal po deset kron. Matevžek 
j ih  j e  prodal petindvajset  po isti ceni.

Naše čebelarstvo je  šlo več let po enakem potu. Zgodnja spomladanska 
paša nam je  pripomogla, da smo imeli močne družine in zgodnje roje. 
P rodali smo vsako pomlad večje število pan jev  po razmeroma dobri ceni. 
Zdelo se mi je , da j e  čebelarstvo ne samo zanimiva, m arveč tudi donosna 
stroka. V moje veliko razočaranje  pa j e  prišla izprememba. Trgovine s 
čebelami je  bilo konec in s tem tudi konec lepih dohodkov. Matevžek je  bil 
v visokih letih in, k e r  tudi drugo leto ni bilo kupcev, je  na jesen  pustil 
samo deset p an jev  za zimo. N aslednje leto j e  začel pešati in km alu  nato 
umrl. Bil je  velik l jub ite l j  čebel; še tik pred sm rtjo  se je  pogovarjal o njih.

Po Matevžkovi smrti sem začel resno premišljevati,  k a j  na j  počnem s 
čebelami, ki sem jih  tako ljubil.  Kako naj si zagotovim od n jih  dohodkov? 
Tedaj smo v Poljansk i dolini ustanovili čebelarsko društvo. Kot p redavate lj  
j e  na zborovanju  nastopil Avgust Bukovec iz L jub ljane . T a  nam je  ra z 
ložil, k ak o  je  t reba  čebelariti na med. Govoril j e  tudi o p an jih  s premičnim 
satjem, o satnicah in točilu. N ekateri so odobravali n jegova izvajan ja ,  drugi 
pa so mu, kot j e  to v navadi, ugovarja li.  Zame je  bil njegov govor zelo 
zanimiv, vendar me j e  motilo vprašanje , kako  sc da  čebelariti na med, k ad a r  
ni čebelje paše. K ljub  temu mi je  p redavan je  zašlo pod kožo. Začel sem 
obiskovati razne, tedaj na jbo lj  napredne čebelarje , ko t so bili Strgar, Bo
ji,na, Bukovec, Babnik, Košak in drugi. Značilno je  bilo, da teda j niti dva 
izmed teh čebelar jev  nista imela enakih  panjev. Sicer pa sem videl m arsikaj 
zanimivega in poučnega, toda nisem se mogel odločiti, k a terega  p a n ja  naj 
so oprimem.

Nekega dne, ko sem bil p ri  H um ku na obisku, je  bil tam tudi gospod 
Žnideršič. Omenil sem mu, da bi rad  začel čebelariti na med, a ne vem, 
kater i  pan j bi bil za to na jp rim ernejš i.  Žnideršič mi j e  pravil, da si je  
omislil panj,  ki j e  n ek ak a  kom binacija  Preussovega, Gerstungovega in 
A lbertijevega sistema, in da  se je  ta  panj v večletni p re izkušn ji  dobro 
obnesel. Rekel mi je, da lahko kupim  take  p an je  pri njem, če pa j ih  hočem 
sam izdelovati, mi bo poslal enega za vzorec. Na jesen  sem dobil en tak 
pan j od Žnideršiča. Pozimi sva z vaškim m izarjem  izdelala 20 pan jev  n a 
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tančno po pre je tem  vzorcu. J e pan je  sem opremil s satnicami in usadi 1 vanje 
p rve močne roje. Bila j c  dobra paša in ob začetku prve košnje  so bile vse 
satnice izdelane, ob straneh  pa napolnjene z medom. Tedaj me je  obiskal 
gospod H um ek iz L jub ljane  in se je  čudil pre lepem u razvoju  rojev. Na 
žalost pa a jd a  kot p re jšn je  leto ni medila, a  tudi lioja nc. Jesensko resje  je  
dalo toliko, da so boljše družine imele zadosti zaloge. Ko je prišla pomlad, 
smo prenesli k ran jiče  na reso poti Blegaš, AŽ-panji pa  so ostali doma, ker so 
bili pretežki za p renašan je  na hrbtu . Nameraval sem jih  p repelja ti  z vozom, 
a sem to misel opustil, k e r  je  bila pot t ja  do Blegaša zelo slaba. Medtem ko 
so se kranjiči pod Blegašein dobro razvijali  in gradili lepo, belo satje, sem 
moral AŽ-punje doma pitati. Jasno mi je  bilo da ta pan j  ni bil prik laden 
za Volako in da v Volaki ni bilo ugodnih pogojev za čebelarstvo na med.

Z Žnideršičem sva si ves čas dopisovala. Iz mojih pisem je spoznal, da 
se zelo zanimam za čebelarstvo. Tisto pomlad mi je pisal, da naj bi prišel 
za nekaj tednov v Ilirsko Bistrico in mu pomagal pri delu. Doma so mi 
svetovali, da naj spre jm em  ponudbo. Teta j e  rekla : »Z Matevžkom sva te 
naučila čebe la r jen ja  v k ran jič ih ,  kako  je  treba ravnati s čebelami v novih 
panjih , pa si moraš sam poiskati potrebnega znanja.« Po končanem ro jen ju  
sem odšel v Ilirsko Bistrico, k je r  so me takoj uvedli v razna čebelarska 
opravila. Ker doma ni bilo posebnega dela p r i  čebelah, sem ostal pri Žni
deršiču skozi vso sezono. Bili smo š tir je  uslužbenci: dva Nemca in mlad 
Slov cnec Šajn. Šajn j e  bil priden, zanesljiv in zelo prijazen  mladenič; delala 
sva skupaj pri točenju in razpošiljan ju  medu.

listo jesen me je  nekega večera pred mojim odhodom domo\ Žnideršič 
poklical v svojo pisarno. Po daljšem  razgovoru mi je  predložil dve ponudbi. 
Po prvi ponudbi naj bi p repelja l  svoje čebele v Ilirsko Bistrico in se p r i 
družil njegovemu pod je tju  s prim erno plačo in določenimi obveznostmi. Po 
drugi naj bi mu prodal svoje čebele in stopil v njegovo službo. Želel je, da 
bi sprejel prvo ali drugo, zahteval pa ni tako jšn jega  odgovoru.

Ko sem pripravil svoje čebele za zimo. sem začel trezno prem išlja ti  o 
Žnideršičevih ponudbah. Hotel sem biti čebelar in od čebel sem pričakoval, 
da  me bodo preživljale. Tega pa v Volaki ne bi bilo mogoče doseči. Pisal 
sem Žnideršiču, da sem prip rav ljen  prodati čebele in spre je ti  njegovo službo. 
Določil je dan sn idenja v L jubljan i,  k je r  sva sc pogodila za ceno čebel in 
za plačo. Nekega ju t r a  je  voz odpeljal vse moje čebele na postajo v Škofji 
Loki. od koder smo jih  po železnici odpremili v Ilirsko Bistrico. Bil je  
žalosten pogled na prazen  in meni tako p ri l ju b ljen  čebelnjak.

V začetku novembra tistega leta sem vzel dopust do prvega jan u a r ja .  
Ko sem bil doma, sem prelistaval am eriško čebelarsko knjigo A. B. C. 'in 
X. V. Z. Pri tem sc mi je  vzbudila želja po Ameriki in am eriškem  načinu 
čebelarjen ja .  Prvega ja n u a r ja  l ‘)]4 sem se v Trstu  ukrcal na prelep, p rav k a r  
izdelan p arn ik  in se odpeljal v novo domovino. Od tistega časa se jc  m n o g o  
spremenilo. Valovi vojne Ilirije so drveli čez lepo Slovenijo. Zgubil sem 
mnogo znancev in p r i ja te l jev ,  med n j im i tudi p r i ja te l ja  Košaka, vnetega 
čebelarja  in živinorejca v G rosupljem  na Dolenjskem. Nemci so požgali stari 
mlin, k je r  sem preživel zorno mladost. Z mlinom vred je  zgorel tudi če
beln jak . Ni več s tarega mlina, ni več starega čebeln jaka — k l ju b  temu pa 
sta mi še vedno pred očmi kot najlepša  slika iz m ojega ž i v l j e n j a . . .
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N A P R E D N O  K M E T I J S T V O  IN Č E B E L A R S T V O
V I R M A Š A N

Naše kmetijstvo, posebno zadružno in državno, se je  povzpelo po drugi 
svetovni vojni do izrednih uspehov. Ce prim erjam o predvojne donose žita 
in drugih  pridelkov  z današnjimi, vidimo, da smo dosegli donose najbolj 
razvitih držav. Naša naglo se razv ija joča industr i ja  nudi kmetijs tvu  vsako 
leto več poljedelskih stro jev  za obdelavo zemlje in sp rav ljan je  pridelkov. 
Na uporabo ima letno velike množine um etnega gnojila. V kolikor tega v 
zadostni množini ne proizvajam o doma, ga uvozimo, tako da ga ne p r i 
m an jku je  ob jesenski ali spomladanski setvi. Naglo napredu je  tudi število 
živine, bodisi zaradi večje vzreje domače ali zaradi uvoza plemenske iz 
drugih držav. Proizvajamo vedno več močnih krmil, k a r  izdatno vpliva na 
boljšo molznost krav. In to je  zelo potrebno, k e r  porabimo zaradi naraščanja  
p reb ivalstva vedno več mleka in mlečnih izdelkov. Z osuševanjem zamo
čvirjenih  in nam akanjem  suhih nerodovitnih površin se veča pridelek  sena 
in drugih krm nih  rastlin za živino. Naše kmetijs tvo rabi poleg umetnega 
tudi mnogo živinskega gnoja, ako hoče dosežene uspehe obdržati oziroma 
še povečati. Hlevski gnoj da zemlji vse liste snovi, ki so ji potrebne za 
dobre donose. Umetni gnoj pa te še poviša in je  k akor  zabela za ajdove 
žgance, da so bolj slastni.

Oglejmo si km etijstvo še s čebelarske strani! Včasih so rekli, da je  
čebelarstvo poezija km etijstva. Bilo je  to tak ra t ,  ko so se naši p redniki 
u k v ar ja l i  z njim le za zabavo in oddih po težkem delu. Bili so veseli, če 
so lahko oh nedeljah  posedeli na klopci pred čebelnjakom. A če je  čebelar 
jeseni dobil še lonček medu, je  bil p raznik  za vso družino in hvale pridnim 
čebelam ni bilo ne konca ne kra ja .

Danes, ko vse napreduje , bi moralo iti po isti poti tudi čebelarstvo. 
Ne rečem, da ni napredovalo v prim erjav i s s tanjem  pred  petdesetimi leti, 
toda zdi se mi, da smo dospeli do neke m rtve točke in tam obsedeli. K ljub 
temu da imamo priznano najboljšo čebelo na svetu, za naše vremenske 
razm ere in naš način čebe la r jen ja  vsestransko preizkušen panj,  naše čebe
larstvo ne napreduje , am pak ra je  nazaduje. In zakaj je  tako? Zato, ker so 
uspehi v čebelarstvu odvisni od mnogo več čiititeljev kakor v splošnem 
km etijs tvu. Kaj pomaga na jbo ljša  pasma, šo tako moderen panj in vsa 
čebelarska teorija ,  če pa izpadeta glavna pogoja za uspeli: ugodno vreme 
in dobra paša. Na to le prerad i pozabijo pri nas razni s trokovnjaki,  ki v 
sobi za mizo izračunajo  že naprej ,  koliko medu bo dal vsak panj. Papir je  
po trpež ljiv  in vse prenese, toda pogledati je  t reba  stvarno resnici v oči. 
Proučiti in preceniti je  t reba  vse, k a r  govori za in proti in šele na tej 
podlagi napraviti  končni zaključek.

Da čebelja  paša, zlasti travniška in n jivska tra jno  nazaduje, j e  dosti 
k r ivo  ravno napredno kmetijstvo. Le poglejmo, zakaj?  Danes pazimo, da je  
vsa obdelovalna zemlja res obdelana. Zginile so široke m eje  in tako ime
novane ozare med njivami, ki so bile polne medovitih cvetlic in so nudile 
čebelam dobro pašo. lil koliko je  bilo v žitu včasih raznega plevela, ki je
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medil šo po končani travniški paši. Danes vse žito prečistimo, a k a r  še ostane 
plevela, ga na m anjših  n jivah  oplevemo, na večjih pa uničimo z zjipraše- 
vanjem  s herbicidi, tako da nima čebela v žitu ničesar več iskati.

Koliko paše so nudili včasih čebelam pašniki in travniki! Gnojili so j ih  
le ptiči in rastle so na n j ih  samo medovite rože in detelje. Pašnikov sploh 
niso kosili, travn ike  pa šele tedaj, ko je  vsa trava  odcvetela. Niso j ih  
gnojili z nobenim gnojem, zato so bile tudi košnje slabe. Potrebovali so 
manj krme, k e r  je  bila živina od pomladi do jeseni zunaj na  paši. Danes, 
ko je  vse leto v hlevu, t ravn ike  močno gnoje, da je  pridelek  čim večji. 
S tem so uničili medovite rastline in ostala j e  le trava , ki da več za živino, 
a nič za čebele. Še tisto redko cvetje, ki j e  ostalo na travnikih , pa pade 
pod koso p red  cvetenjem. N ekdaj so bili mnenja, da le popolnoma zrela 
trava  nudi živini vse potrebno za razvoj, a danes učijo  ravno nasprotno.

In še na eno rastlino, ki je  često izpolnila upe čebelarjev, ko je  že vse 
odpovedalo, naj vas spomnim. To j e  ajda , o ka ter i  je  pesnik zapel:

»Obirajo a jdo  nedolžne tatice 
čebelarjem  nosijo polne mošnjice.«

Danes pa lahko rečemo, da j im  mošnjice praznijo. O pomenu a jd e  za 
čebelarstvo ni več vredno govoriti. Ne medi in ne medi, pa naj bo vreme še 
tako  lepo. G luha je  in bo n a jb rž  ostala gluha za vse pobožne želje čebe
larjev. Vzroki so nam znani. Z dušikom prenasičena zemlja in neizmenjano 
seme sta naprav ila  svoje. Mnogi so a jdo popolnoma opustili. Posebno 
zadružna in državna posestva se je jo  namesto n je  krm no koruzo, ki da za 
živino boljši in večji pridelek. Tako bo km alu  tudi ta, nekda j za čebelarstvo 
tako pomembna rastlina šla v pozabo. Naši bodoči čebelarji  bodo kom aj 
vedeli, kako  okusen je  a jdov  med in k a j  so pomenili včasih za nas ajdovi 
žganci.

Č ebelja  pasišča pa se k rč ijo  še iz mnogih drugih  vzrokov. Pomislimo 
samo, koliko dobre obdelovalne zemlje so po vojni porabili  za zgradbo 
s tanovanjsk ih  in industri jsk ih  poslopij. Vsa ta zemlja j e  nudila  čebelam 
kolikor toliko paše. D anes je  ni več. Zidovje in stro ji  pa so za čebele brez 
vsakega haska.

P ri  nas p rev lad u je jo  m anjši čebelarji ,  k i čebelarijo  le iz ljubezni do 
čebel. Tudi n jih  uspehi so zm eraj manjši, k a r  j ih  sili, da se čedalje  bolj 
zanašajo na prevoze v druge republike in morebitno gozdno pašo. Gozdove 
danes bolj gospodarsko izkoriščamo kot nekdaj,  prazne poseke pa zasajamo, 
tako da je  čedalje več smrek in hoj. Zato imamo še upanje,  da vsaj ta paša 
ne bo popolnoma odpovedala in da bomo še lahko pasli svoje ljub ljenke .

Mogoče mi bo kdo očital, da vse preveč črno gledam in da ni vse tako 
črno kot opisujem. Ze 40 let čebelarim in opazujem, kako  n ap redu je ta  
km etijs tvo  in čebelarstvo v m ojem  k ra ju ,  a  ne morem opisati razvoja 
drugače, ko t sem ga. Resnici je  treba pogledati v oči, pa na j  bo še tako 
kru ta .  Vse je  t reba  pravilno presoditi in glede na to u red iti  čebelarstvo, 
d a  bo k l ju b  vsemu slabemu k a j  uspeha. Ostali bomo zvesti naši pridni 
čebeli in z n jeno pomočjo skušali izvleči iz narave, čim več bo mogoče.
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S T A R I  Č E B E L A R S K I  P I S C I  O Č E B E L A H  
i n  Če b e l a r j e n j u
IZ LATINŠČINE PREVEDEL J. F  A S  A L E  K

Med

Med pada izpod neba; največ  ga pade ob vzhodu zvezd, zlasti takra t,  
ko zasveti Sirius. P red  vzhodom Velikega voza ga sploh ni, pada pa ob 
ju t r a n j i  zarji. Takoj,  ko se začne daniti, so poškropljeni listi dreves z 
medom. Če si bil z ju tra j  na prostem, lahko opaziš, da je  obleka poškrop
l jen a  z neko tekočino, lasje  pa se ti sprimejo; to je  lahko nebesni znoj, 
neke vrste zvezdna slina, ali sok iz zraka, ki sc čisti. Ko bi bil le čist, tekoč 
te r  nepomešan, kot je  padel izpod neba!

Ker pada iz takih  višin, je  često umazan in pomešan s hlapi iz zemlje, 
ki se dvigajo v nasprotuo smer; nalepi se na liste in zelišča, čebele pa ga 
sp rav ijo  v  svoje telo — izbruhajo  ga nam reč z usti —, pokvarijo  ga še 
sokovi cvetlic, pom anjk ljivost  p an ja  pa ga pogosto oslabi in spremeni. 
Vendar j e  zaradi svojega nebeškega izvora izredno sladek. N ajboljša  je  
tista mana, ki jo  no jdejo  čebele v čašah nekaterih  cvetov. Paka je  v po
k ra j in i  Atiki na H im etu te r  v okolici Hible na Siciliji, drugovrstna  pa je  
na otoku Kalidni. Sprva j e  med tekoč ko t voda, vre kot mošt in se čisti, 
dva jse ti  dan pa se strdi. Nato se prevleče s tanko kožico, ki nas ta ja  iz pen 
ob vrenju . N ajboljš i  med, ki ima na jm an j okusa po listju, izvira z listov 
hrasta, lipe in trstikovca. Kakovost medu je  odvisna, kot sem že omenil, 
predvsem od njegovega izvora. V m arsikateri p ok ra jin i  je  znano satje  zaradi 
voska, kot na p rim er na Siciliji in v deželi Pelignov, drugod zopet zaradi 
donosa medu, kot na Kreti, na C ipru  in v Afriki. V G erm aniji  so videli 
osem čevljev  dolg sat, ki je  bil na pruzni s trani črn. V vsaki pok ra jin i  so 
tr i  vrste medu: spomladanski se imenuje, če j e  sat, v katerem  je  spravljen , 
zgrajen  iz cvetnega prahu , tudi cvetlični. Mnogi trdijo, da jc  treba ta med 
čebelam pustiti. Potem bo imelo potomstvo dovolj h rane in se bo dobro 
razmnožilo. D rugi zopet ne puste čebelam po nobeni paši preveč, saj 
j e  ob vzhodu velikih ozvezdij lahko pričakovati velik donos; isto je  
ob sončnem obratu, ko začneta cveteti m ater ina  dušica in trta, ki da je ta  
med zlasti za celice. Pri  odvzemanju  sa tja  j e  potreben gospodarski račun, 
k e r  čebele zaradi p o m an jk an ja  h rane  obupajo, umro ali se odselijo. Bogate 
zaloge n as ta ja jo  zaradi lenobe, čebele pa se h ran ijo  z medom in ne več 
z eritako. O d te paše puste skrbni l ju d je  čebelam petnajstino. Zu začetek 
j e  po naravnem  zakonu natančno določen čas, ki bi si ga naj l ju d je  za
pomnili in ga upoštevali. Med točimo trideseti dan  po ro jen ju ,  to je  nekako 
mesca maja.

D ruga  vrsta je  pomladni med, ki se imenuje hora jon  (ocpaiov). Tega 
točimo p rav  takra t ,  ko zasije Sirius, to je  približno trideset dni po sončnem 
obratu. Ta v rsta  medu bi razložila l judem  brezkončno preračunljivost  
narave, če bi n jih  n ag n jen je  h  goljufivosti ne pokvarilo  vsega. Ob vzhodu 
vsakega ozvezdja, zlasti pri  najim enitnejš ih  in ob mavrici, če ne sledi dež,
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temveč ogre je jo  sončni žarki roso, n as ta ja jo  na cvetih zdravila, ki so za 
nas, zlasti za oči, tu re  in črevesje  p rava  nebeška darila. A ko jili nabiraš 
ob vzhodu Siriusa te r  se, kot je  to pogosto, pripeli, da vzidejo Jupiter, 
Venera in M erkur isti dan, je  to sredstvo enako sladko, ljudi pa lahko 
reši smrti kol božanski nektar.

Ob polni luni je  več medu, ob jasnem  dnevu pa je  gostejši. Pri vsaki 
vrsti medu im enujem o kis tisti del, ki teče sam kot mošt ali olje. N a jm anj 
cenjen je  rdečkast med. ker ga čebele nabira jo  v suhih dneh. K jer  raste 
m aterina dušica, ni belega medu, je  pa ta med najboljše  sredstvo zoper 
očesne bolezni in ture. M aterina dušica d a je  med zhitorumene barve, cvetovi 
(ime rastline je  v latinskem tekstu izpadlo, k e r  je  mesto p o k v a r je n o ) . . .  
masten, rožmarin pu precej gost med. Med. ki sc zbosti, je  na jm anj cenjen. 
Med m aterine dušice se ne strdi, če se ga dotakneš, se vlečejo iz n jega prav  
tanke  uiii. kar  j e  zanesljiv  dokaz za njegovo pristnost. Ce med k ap l ja  in 
padejo  kapljice takoj nazaj, je  slab. Za nada ljn jo  pre izkušnjo  je  važno 
tudi to, da ima p ri je ten  vonj, sprva sladek, nato pa trpek  okus, da je  trden 
in prozoren. Pri spomladanskem točenju  moraš pustiti  po navodilih Kasija 
D ionizija čebelam desetino, če so bili pan ji  polni, sicer pa ustrezni del; 
ako so panji  prazni, j ih  pusti pri  miru. Znak za začetek točenja imajo 
prebivalci A tik e  zorenje  d iv je  smokve, drugi pa Vulkanov praznik  
(23. avgust).

T re tja  vrsta je  gozdni med, ki ga l ju d je  najm anj cenijo. Im enuje jo  ga 
ludi med z resja. Čebele ga nabira jo  po prvem jesenskem dežju , ko cvete 
le še resa. Videti je .  kot bi bil pomešan s peskom. Prikliče ga posebno vzhod 
A rk tu r ja  12. septembru. Mnogi odlože poletno točenje do vzhoda A rk tu r ja ,  
k e r  preteče od ta k ra t  do jesenskega enakonočja 14 dni. 48 dni od tega 
časa da l je  pu do zahoda Velikega voza resa najlepše cvete. Atenci p rav ijo  
tej rastlini te tra lika, na Evbeji  pa sisiros. P rev lad u je  mnenje, da jo  imajo 
čebele izredno rade, mogoče zato, k e r  ta čas ni d ruge paše. To zadnje 
točenje medu opravijo  čebelarji  v času od zadnje trgatve  do zahoda Veli- 
kega voza, to se pravi, nekako okrog 13. novembra. Pam et že sama nareku je ,  
da pustiš tak ra t  čebelam dve tre t j in i  medenega satja, in sicer vedno listo 
satje, ki ima eritako. Od zimskega sončnega obra ta  do vzhoda A rk tu r ja  
prežive čebele 60 dni v spanju  brez hrane. V času od vzhoda A rk tu r ja  do 
spomladanskega enakonočja sc v toplejših k ra jih  že prebude, vendar se 
še drže v pan ju  v gruči ter  mično hrano, p rip rav ljeno  za ta čas. V Italiji 
se zgodi to šele po vzhodu Velikega voza. l)o tak ra t  spe svoje zimsko 
spanje. Mnogi čebelarji  ob točenju  pan je  teh ta jo  ter tako določijo, koliko 
medu je treba pustiti čebelam. Vendar je  treba biti pravičen tudi pri tem 
delu; družine, ki j ih  pri delitvi varaš, lahko poginejo. Važno je, da si pri 
točenju  čist in lepo umit. Čebele sovražijo neprije ten  vonj in ženske, ki 
imajo mesečno čiščo. Ko si j im  med že vzel, je  najbolje ,  da jih  okadiš z 
dimom, sicer postanejo d iv je  ali tudi same željno s rka jo  med. S pogostim 
d im ljen jem  jim  preženeš lenobo in j ih  priprav iš  k delu. Č e  ne sede na 
satju , dobi to svinčeno barvo. Sicer pa prepogosto d im ljen je  vpliva na med, 
ker m u nepravilno delo hitro škoduje; če se le malo ovlaži, se skisa. Od 
različnih vrst obdržimo zato tistega, ki ga imenujemo »nepovojenega«.
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R a /ju  noževu n  j e  čeb e l

Učenjaki razp rav lja jo  o važnem in težkem spornem vprašanju , kako 
pridejo  čebele do potomstva. P a r jen ja  še pri n jih  nihče ni nikoli videl. 
Večina zagovarja  mnenje, da nab ira jo  potomce z usti na cvetovih, k je r  
naj bi bili p rim erno  in skrbno sprav ljen i.  Drugi zopet menijo, da nastaja 
po p a r je n ju  z bitjem, ki ga imenujemo vodjo družine. Ta je  moškega spola 
in izredne velikosti, da se ne izčrpa. Zato brez njega ni potomcev; druge 
čebele pa mu sledijo kot žena možu in ne kot svojemu načelniku. To vse
skozi ver je tno  gledanje  pa zavrača nastanek trotov. Kakšen bi naj bil sicer 
vzrok za nastanek manj popolnih bitij ob enakem  p a r jen ju ?  Prvo m nenje 
bi bilo bliže resnici, če bi se 11111 ne pridružilo  še drugo vprašanje. Na ro
bovih sa tja  se pogosto rode večje čebele, ki se drugih izogibljejo. To nad
logo imenujemo ojstros (oiai)fx<). Kako pa nastane, če jo  čebele same 
vzgoje?

Drži. da vale čebele k ak o r  kokoši. Kar se izvali, je  videti spočetka kot 
lx'l črviček; la leži v celici počez in je  nanjo  tako  naslonjen, da je  podoben 
koščku voska. Matica je  že od vsega začetka medenorumene barve, ker je  
vzre jena z izbranim cvetnim prahom; tudi ni sprva črviček, temveč ima 
takoj krila. Ko začne dobivati obliko pretežne čebelje množice, jo  imenu
jem o nimfo, trotom pa pravijo  serene ali kefene. Ako jim potrgaš glave, 
preden dobe krila, so s tare jšim  nadvse p r i je tna  hrana. Čez nekaj časa odlože 
čebele v njihove celice hrano in j ih  pokrije jo , pri čemer močno brenče, da 
bi. kot domnevajo nekateri,  p rip rav ile  toploto, potrebno za izvalitev mladic. 
Pokrite ostanejo tako dolgo, dokler ne p redre  vsa zalega voščenih pokrovcev. 
Mladice se izvale kot iz ja jc .  V Rimu so lahko opazovali ta pojav 11a posestvu 
nekega bivšega konzula, ker so bili pan ji  izdelani iz prozorne roževine. 
Zalega se razv ija  4-5 dni. V mnogih celicah nastane tako imenovani ključ 
(clavus), ko se strdi g renak  vosek, če niso odstranile čebele iz n jih  zalege 
zaradi bolezni, lenobe ali naravne nerodovilnosti. To je  čebelji splav.

M atica in roj

Takoj po izvalitvi delajo mlade čebele kot neke vrste učenke skupaj 
s s tarejšim i in gruča enake starosti sprem lja  mlado matico. Matičnikov na
stavijo  več, da ni pom an jkan ja .  Ko so mladice dorasle, pobijejo  po skupnem 
posvetu najslabše matice, da ne razdvojijo  družin. Sla dve vrsti matic: 
boljša  je  rdečerumena, slabša pa  je  črna in pisana. Vse so vedno lepe na 
pogled, so d v ak ra t  večje kot d ruge  čebele, imajo k ra jša  krila, ravne noge, 
pokončno držo in na čelu svetle, diademu podobno liso. S svojo bleščečo 
barvo  se zelo raz l iku je jo  od drugih  čebel.

Komur se zdi, naj le raziskuje, ali je  bil en sam Herkul, in koliko je  bilo 
očetov Bakhov! Vendar še raziskovalci pri tako malopomenlbni stvari, ki se 
tiče naših kmetij in ki jo  stalno vidimo, niso zanesljivo ugotovili, ali samo 
matica nima žela, k e r  je  pač veličanstvo n jeno  edino orožje, ali če ji ga je  
narava  sicer dala, a ji je  odrek la  pravico, da ga uporablja .  Drži, da matica 
žela ne rabi Vdanost družine matici je  vsega občudovanja vredna. Ko izleti,
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jo  sp rem lja  vsa družina, naredi okrog n je  gručo, jo  obkoli, v a ru je  in sk ri je  
pred  pogledi opazovalcev. V n jenem  spremstvu j e  vedno neka j  oprod in 
l ik to r jev  kot stalnih straž n jenega  veličanstva. Izleti le, če ima roj enak  
namen. To lahko opaziš že mnogo pre j,  k e r  je  nekaj dni pred tem mogoče 
slišati v notranjosti  p an ja  brenčanje ,  k a r  je  znak, da se roj p r ip rav lja  in 
čaka le še na prim eren dan. Ako pa odrežeš matici eno krilo, roj ne izleti. 
Če so se čebele že odpravile na pot, hoče biti vsaka prav  blizu matice in se 
vesele, da so v n jenem  spremstvu. Ako je  trudna, j i  pomagajo, če pa je  že 
izčrpana, jo  nosijo. Če k ak a  čebela zaradi u tru jenosti  zaostane ali če kam 
zaide, sledi n jenem u vonju. Kamor sede roj, si postavijo taborišče še vse 
druge.

Čebele p re ro k u je jo  o poteku osebnih in jav n ih  stvari, če se v obliki 
grozda obesijo na hišo ali svetišče. T ake pre rokbe  so že česio potrdili po
membni dogodki. Ko je  bil P laton še otrok, so sedle na n jegova usta, iz česar 
so sklepali na lepoto njegove umetnosti v pisanju. Med uspešno b itko  pri 
A rbalu  so bile v šotoru vojskovodje Druza. Tega ne razlagam  tako, kot 
nekateri p re rok i,  k i imajo tako znam enje vedno za nekaj slabega. Če u jam eš 
matico, si dobil ves r o j ; ako pa se ta zgubi, se razkropi tudi ro j in odide k 
drugim  družinam. Brez matic čebele sploh ne m orejo živeti. Le nerade jih  
pobijejo , če j ih  j e  več kot ena; ra je  podro matičnike, dokler se matica še 
razv ija ;  to pa le tak ra t ,  če ni up an ja  na pašo. V takem  prim eru  zapode še 
trote. Vem, da tudi o trotih  ni enotnega m nenja. N ekateri  mislijo, da  so 
posebna vrsta čebel; imajo j ih  za tatove, zlasti večje med njimi, ki pa so 
črni in imajo široko telo. T ako  j ih  im enujejo, k e r  ha skrivaj jedo med. Drži, 
da j ih  čebele pobijajo . So brez matice, a odprto je  še vprašanje,  zakaj se 
rode brez žela.

V vlažni pomladi je  več zalege, v suhi pa več medu. Če v ka terem  izmed 
p an jev  zm anjka  hrane, napadejo  čebele sosednjega, da  bi ga izropale. Odon- 
dod j im  pa gredo nasproti druge, p r ip rav ljene  za boj. Ako je  v bližini 
paznik, ga ne napade tisti roj, ki opazi, da mu je  mož naklonjen. Spopadejo 
se tudi iz drugih  vzrokov in nasproti si stojita dve vojski z dvema vojsko
vodjem a na čelu, zlasti tak ra t ,  ko pride do p rep ira  pri p r inašan ju  cvetnega 
prahu. T ak ra t  pokliče vsaka matica svoje podložnice na boj. Spopad lahko 
preprečiš, če potreseš čebele s prahom  ali j ih  okadiš; pomiriš j ih  z mlekom 
ali z medeno vodo.

Z n am en itosti, so v r a žn ik i in  b o lezn i

So poljske in gozdne čebele; zadnje so porasle s ščetinami in mnogo 
hujše  od p rv ih  a so zelo m arljive. K ultiv iran ih  (urbanarum) čebel sta dve 
vrsti. Boljše so k ra tke ,  pisane ter  s tisnjenih oblik; slabše pa so podolgovate 
in osam podobne. Od teh so najslabše porasle z dlako. V Pontu  najdeš tu  in 
tam bele čebele, ki da je jo  med d v ak ra t  na mesec, v okolici reke Termodonta 
pa še dve vrsti, in sicer take, ki sp rav lja jo  med na drevesih in take, ki delajo  
to pod zemljo v treh vrstah sa t ja  z izredno bogatim  donosom. Želo, ki ga j e  
n arava dala  čebelam, je  zraslo s telesom in zmožno j e  samo enega pika.

(Dalje prihodnjič)
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IZID TEKMOVANJA ZA JANŠEVE 
NAGRADE

Komisija, sestoječa iz članov Ivana 
Majcna, S lavka Raiča in Jožka Šlandra, 
j c  p reg ledala  rokopise, ki j ih  je  Zveza 
p re je la  na svoj razpis z dne 5. j a n u a r ja  
1961. Drugo Janševo nagrado je  dodelila 
F rancu  Guni iz Zagorja  ob Savi za č la
nek z naslovom »Naši ulj n jaki«. Ostali 
članki so bili tako pom anjkljiv i,  da jih  
kom isija  pri n a g ra jev a n ju  ni mogla upo
števati. Upravni odbor je  predlog ko 
misije potrdil na  svoji seji dne 12. ok to
b r a  1961.

POR O Č ILO
o X. rednem  občnem zboru ZČDS

(Nadaljevanje)

Razprava o poročilih: Kot prvi se je  
oglasil tovariš A. N o v a k  i z  Z g o r 
n j e  R a d g o n e .  Dotaknil sc je  v p ra 
š a n ja  sečnje gozdov v nižinskih kra jih .  
Gozdovi se k rč ijo  in sp rem in ja jo  v paš
nike. Pada zlasti akacija ,  ki je  bila na 
p r im er  v Apaški kotlini glavna čebelja  
paša. Le na neka te rih  mestih bodo goz
dove na novo zasadili,  toda s hitro 
rastočim drevjem, kot na p r im er  s to
poli, ki n im ajo  za čebele nobenega po
mena. Da bi p ri  te j  akciji ne bile naše 
čebele preveč prizadete, je  nu jno  po
trebna koord inac ija  med čebelarji  in 
gozdarji.  P rim erne  korake  naj napravijo  
posamezna čebelarska društva, v širšem 
smislu pa up ravn i odbor Zveze. Medo- 
vitih  dreves, ki bi priš la  v poštev kot 
nadomestilo na  posekanih površinah, je 
dovolj, toda zanj tisti, ki odločajo pri 
te j  akciji,  ne vedo. Na novo formirane 
pašnike bi bilo t reba  zasejati z espar- 
zeto, inka rna tko  ali kako  drugo p r i
m erno  deteljo.

N ada lje  je  govoril o kolektivnem  za
v arovan ju  čebel. O tem zavarovan ju  so 
na sejali in občnem zboru d ruštva  
mnogo razprav lja li ,  toda člani se n i
k a k o r  ne m orejo  navdušiti zanj. P re 
m ije  so previsoke, zlasti za čebelar je  
prevaževalce, pogoji zavarovanju  ne

jasni, p rotiusluge zavarovalnice pa p re 
majhne.

Glede nosemaka je  m nenja,  da  je  zelo 
uspešno sredstvo za pob ijan je  nosema- 
vosti. P re jšn je  leto je  naprav ila  ta bo
lezen v njegovem čebeln jaku  precej 
škode, ker  se je  nosemi p r id ruž ila  še 
ameba. Čebele je  zdravil z nosemakom 
in letos spomladi so sc lepo razvijale. 
Zato n imajo p rav  tisti, ki razglašajo 
nosemak za »Blažev žegen«.

D e l e g a t  i z  C e l j a :  S udjarji  de
lajo  čebelar jem  še vedno mnogo škode 
z raznimi, čebelam nevarnim i insek ti
cidi. Zimsko šk rop ljen je  bi moralo biti 
po predpisu oprav ljeno  do 15. marca, a 
se sa d ja r j i  na ta predpis  p rav  nič ne 
ozirajo. Ko smo se zaradi tega pritožili 
pri km etijsk i zadrugi, so nam svetovali, 
na j  se obrnemo na občino, tam pa so 
se zgovarjali,  da o teh stvareh odloča 
okra j .  Tudi pri ok ra ju  nismo dosegli, 
da bi se predpisi o šk rop ljen ju  sadnega 
d rev ja  zaostrili v prid  čebelam. Zato 
naj bi upravni odbor Zveze stopil v stik 
s sekre tar ia tom  za km etijs tvo  in do
segel, da bi ta  izdal posebno odločbo o 
pravočasnem  šk rop ljen ju  in uporabi 
takih  sredstev, ki čebelam niso škod
ljiva. V zadnji odredbi iz le ta  1960 je 
pač govor o tem, kako  je  t reba  paziti, 
da ne pride do zastrupitve  med ljudmi, 
ni pa niti besedice o zavarovanju  živali 
in posebej čebel p red  s trupenimi škro
pivi.

Tov. M a r t i n  S r e b r n i č  i z  G o 
r i c e :  S t .  aprilom je  železniška u p ra 
va uk in ila  neka te re  o la jšave pri p re 
vozu čebel po železnici. Ukinila jih  je  
p rav  tako nov inarjem  in odbornikom 
RK. toda ti so se proti  temu pritožili in 
dobili nazaj s ta re  pravice. M nenja sem, 
da bi se to tudi nam posrečilo, če bi se 
obrnili z utem eljeno prošn jo  na odloču
joče mesto.

D e l e g a t  i z  M u r s k e  S o b o t e :  
Ker ni železnica več javna  ustanova, 
temveč podje tje ,  ki m ora iz lastn ih  do
hodkov k riti  vse stroške, ne bomo pri 
železniški upravi s svojimi prošn jam i 
ničesar dosegli. Zaradi reg res i ran ja  pri 
prevozih bi morale posredovati take 
ustanove, ki imajo od čebel kake  koristi.
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Glede na izva jan ja  tov. Novaku naj 
pripomnim, da nam eravam o letos pose
kati v Sloveniji kakih 450 ha gozdov. Do 
sedaj so j ih  posekali 100 ha, kar  ho 
znatno vplivalo na donosnost v č e b e - '  
larstvu. Že letos se bo to poznalo na 
akacijevi paši. ker  bodo pasišča p re 
obrem enjena .  Zato je  prav, da se glede 
tega neka j  ukrene. Ukreniti pa bi bilo 
t reba  nekaj tudi glede nabave nezatro- 
ša r in jenega  s ladko rja  za k rm lje n je  če
bel. o čemer ni bilo v poročilih nobene 
besede.

T o v. M r a k  i z  Š k o f j e  L o k e :  
Že po delegatih, ki zastopajo čebelarska 
druš tva  na današn jem  občnem zboru, 
vidimo, da je v naših vrs tah  p rav  malo 
mladih ljudi. T reba  bi j ih  bilo na ta 
ali oni način pridobiti , predvsem pa že 
pri šolski mladini zbuditi zan im anje  za 
čebelarstvo. Sedaj glede tega šole p re 
malo store. Celo na šolah za km eti jske  
tehn ike  je  samo po dve uri tedenskih 
p red a v an j  iz čebelarstva. Zveza naj bi 
p reko  šolskih oblasti dosegla, da bi šole 
posvečale tej važni km etijsk i  panogi 
čim več pozornosti.

'I' o v. K r a š e v e c  i z  Č r n e :  V t a j 
niškem poročilu je  bilo precej govora o 
čebeljih  boleznih, ni pa bilo povedano, 
iz kakšn ih  vzrokov se bolezni tako ši
rijo. Pri nas na Koroškem razsaja  zlasti 
pršica, ta pa  p r ih a ja  k nam p reko  meje 
iz Avstrije . Kakor vse kaže, so na oni 
strani pri za t i ran ju  čebeljih bolezni zelo 
površni.  Zato naj bi komisija za obrav
navo obm ejnih  vprašan j posredovala, da 
bi vskladili avs tri jsk i čebelarji  zlasti ob 
meji svoje u k rep e  proti pršičavosti z 
našimi. D ruga  taka  nadloga je  v našem 
ok ra ju  tova rna  svinca v Mežici, ki s 
plini iz dimnikov zas trup lja  rastline in 
un iču je  čebele. Proti temu bomo morali 
skupno nastopiti, sicer bomo morali opu
stiti čebele. Pomoč Zveze pri naših p ri
zadevanjih  bi bila zelo zaželena.

Pri nas sc mladina precej zanima za 
čebelarstvo. Na vseh večjih šolah delu
je jo  čebelarski krožki, ki j im  gre velika 
zasluga, da se je  to zaniman je povečalo. 
Morda so taki krožki na jp r im erne jša  
vzgojna oblika za p r idobivanje  čebe
larskega narašča ja .  Zato naj bi j ih  tudi 
na drugih  šolah uvedli.

T  o v. I v a n K r a n j c  i z  G o r i c e :  
Pri nas je  čebelarstvo zelo zapostav
ljeno, čeprav je  splošno znano, da ni 
zaprto  samo vase. temveč da prinaša 
koristi tudi drugim gospodarskim pa

nogam, kot n. pr. sad jars tvu  in gozdar
stvu. Po ruskih podatk ih  je  ta korist 
(>-krat več ja  od tiste, ki jo  nudi čebe
larjem, po nem ških 8-krat, po franco
skih 10-krat in po holandskih  celo 12- 
k ra t  večja. A tega nihče ne upošteva. 
Voznine na železnici so se za čebele 
povišale k a r  za 117%. Ali bomo čebe
larji še zmogli nove stroške, ki so s tem 
nastali? Skupnost je  glede na p re j  ome
n jeno dejstvo dolžna, da pomaga čebe
larjem. Zato naj bi ne samo Zveza, tem
več vsa čebelarska  društva napisala 
p rošn je  na železniško upravo, da nam 
zopet reg res ira  prevoze k ako r  drugim 
koristn ikom  železnice, to je, novinarjem , 
tabornikom, spomeničarjem itd. Pri nas 
smo na prevoze zelo navezani. Včasih 
smo prevažali  celo v Furlanijo . P re v a 
žanje pa je  vedno tvegano, ker  p rav  nič 
ne veš, kako se l>o zasukalo vrem e v 
pr ihodnjih  neka j  dneh. V veliko oporo 
bi nam bile pri tem dolgoročne vre
menske napovedi. Prav bi bilo, če bi 
Slovenski čebelar  ob jav lja l če tr t le tne  
prognoze o vremenu, k ad a r  bi p r ičako
vali kako  izrazito čebeljo  pašo, pa tudi 
krajše . P odatke  bi dobilo uredništvo pri 
hidrometeorološkem zavodu.

Da bi zm anjšali  škode, ki n as ta ja jo  
v čebelarstvu zaradi šk rop ljen ja  sad
nega drevja ,  bi bilo umestno, da bi 
uvedli škropiva iz kvasn ih  tvarin, kot so 
to storili v vseli naprednih  državah. Ta 
čebelam niso škodljiva, ras tl inam  pa 
celo koristijo, ker  im ajo  v sebi b e l ja 
kovine. Naša kem ijska industr i ja  stopa 
z velikimi koraki n ap re j  in mislim, da 
bi ji laka p reusm eritev  ne delala ni- 
kakili težav.

T o v a r i š  K a n d n š a r  i z  C e l  j a : 
Opazil sem. da sekajo  lotos pravi ko
stanj  na zelo širokih področjih . Če bo 
šlo v tej smeri napre j,  bomo čebele p r i
k ra jša li  še za eno izmed že tako in tako 
redkih  paš. Zveza na j  poskrbi, da to 
nesmiselno početje  preneha.  N ada lje  me 
zanima, kaj je  s čebelarskim  zakonom 
in nabavo čistega s ladkorja  za k rm 
lje n je  čebel po znižani ceni. To bi bilo 
na jm anj ,  v čemer bi nas lahko oblast 
podprla.

T o v .  V a 1 k o R a z i n g a r  i z  R a 
d o v l j i c e :  G lede sekan ja  gozdov sem 
m nenja,  da ni nihče proti temu, če se 
gozdovi k rčijo  in širijo  nasadi ku ltu rn ih  
rastlin. Te nasade pa bi bilo t reba  za
varovati proti vetrovom in ujmom. ki 
črno zemljo odpihavajo  in odnašajo. Za
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take obram bne pasove bi prišla v poštev 
n ek a te ra  inedovita drevesa, ki bi dona- 
šala dvojno korist, eno nasadom, drugo 
čebelam. Našim agronomom bi bilo 
treba  svetovati,  k a tera  drevesa bi bila 
za to primerna.

Za p rep rečevan je  nosemavosti smo v 
Radovljici uporabili precej nosemaka in 
dosegli z njim  prav lepe uspehe. Kvarijo 
nam  te uspehe edino neorganizirani če
belar ji .  ki se ne dajo  prepričati,  da je  
treba  čebele; zdraviti.

V Radovljici imamo čebelarski muzej, 
ki zbu ja  veliko pozornost med domačimi 
izletniki iu inozemskimi turisti.  T reba 
pa ga je  še izpopolniti; zato prosim če
b e la r je  ne samo to, da si ga pridejo 
ogledat,  temveč tudi to, da poiščejo 
doma starinske čebelarske predmete, ki 
bi jih bilo treba ohranit i  za bodoče 
rodove.

T  o v. V l a d o  R o j e c  i z L j u b -
1 j a n e : Slovenski čebelar je  pred leti 
že ob jav lja l če tr tle tne  vrem enske pro
gnoze, a je  s tem prenehal,  k e r  so se 
napovedi, k l jub  temu da jih  je  sestav
ljal pr iznan s trokovnjak ,  le redkokda j 
uresničile in niso imeli čebelarji  preva- 
ževalci od tega nobenih koristi. Zdi se 
mi. da bi samo omejevali v Slov. Čebe
larju  že tako pičlo odm erjen  prostor 
drugim, bolj važnim člankom, če bi jih 
znova uvedli. Zato ne morem podpreti 
predloga tovariša K ranjca  iz Gorice.

1' o v. d r. B r a t i n a  i z  P o s t o j n e :  
Dolgoročne vrem enske napovedi so zelo 
nezanesljive, k ratkoročnih ,  ki so danes 
že dokaj sigurne, pa Slov. Č ebelar  ne 
more objavlja ti ,  ker  izhaja mesečno in 
bi jih prinaša l prepozno. Č ebelar j i  naj 
se pač ravna jo  po vrem enskih  slikah, ki 
j ih  daje  radio. Povezava s h idrom ete
orološko službo pa bi bila vendarle  po
t reb n a  že zaradi tega. da bi dobili opa
zovalnice vrem ena na neka te rih  važnih 
čebelarskih  področjih, k je r  j ih  sedaj ni. 
Take  posta je  ni ne v Postojni ne v Istri, 
v Gorici pa je nepopolna.

Zaradi šk ro p l jen ja  sadnega d rev ja  o 
nepravem  času so morda največ škode 
pretrpeli  čebelarji  na Goriškem. Pred 
neka j  leti so nam čebele, ker  so neka
tere km eti jske  zadruge škropile češnje 
med cvetenjem  z arzenskim i pripravki,  
tako oslabele, da niso mogle izkoristiti 
spomladanske paše. Zato bi bili potrebni 
strožji predpisi o šk rop l jen ju  in bi bilo 
prav, če bi Zveza glede tega stopila v 
stik s sekre tar ia tom  za kmetijstvo.

T o v. A v g u s t  V e s e n i č a r  , n a - 
č e 1 n i k z a  g o s p o d a r s t v o  v N o v i  
G o r i c i :  Sicer nisem čebelar, vendar 
sem z zan im anjem  sledil vaši debati. 
Glede škod, ki nas ta ja jo  zaradi škrop
l jen ja  sadnega d rev ja  pri čebelah, pa bi 
svetoval, da naj rešu je jo  ta pereč pro
blem posamezna čebelarska d ruštva  ne
posredno s km etijskimi zadrugami iu 
občinskimi ljudskimi odbori. Zadruge in 
občine so dolžne, da gredo pri tem če
be lar jem  n a  roko, saj je  to v n jih  lastno
koris i’ (Dalje prihodnjič)

IZ LENDAVE

D a bi čebelarji  zvedeli tudi'  neka j  o 
svojih tovariših, ki živijo na n a jseve r 
nejši meji Slovenije, ob jav ljam  k ra tko  
poročilo o dosedanjem  delovanju  našega 
društva.

Č ebelarsko društvo Lendava j ti bilo 
ustanovljeno pred 35 leti. Sedaj ima 7 
družin. Vodi ga že več let m arl jiv i p red 
sednik tov. Jože Mohr. D ruš tvo obsega 
ves teri tori j  bivšega lendavskega okraju.
V n jem  je  včanjenih 150 čebelarjev. Vsi 
so redni naročniki na Slovenskega če
b e lar ja .  Izjema so m adžarska manjšina, 
ki pa je  naročena na glasilo v m adžar
skem jeziku. Večina ima Sodobno čebe
larstvo I. in II. del. neka te ri  s ta re jš i  pa 
celo nekaj inozemskih knjig , tako da je 
znan je  in strokovnost med člani precej 
na visoki stopnji.

D ruštvo  je  tesno povezano z d ruž i
nami. O vseli važnih sklepih d ruštva  ali 
Zveze obveščamo družine z okrožnicami, 
te pa svoje člane. Na občnem zboru, ki 
je  bil 5. m arca  t. I., smo sklenili, da bomo 
kupili še eno točilo in večjo tehtnico, 
ki nam je  potrebna pri zb iran ju  in 
skupni p rodaji  medu Medoksu. Odbor 
je  ta svoj sklep takoj uresničil in imamo 
že vse pri gospodarju. Društvo je  o rga
niziralo skupno prodajo  medu tudi letos. 
Lani smo ga oddali Medeksu kakih 
6000 kg, le večji čebelarji  so ga sami 
prodali.

Upravni odbor je  letos kak o r  tudi 
p re jšn ja  leta dodelil vsem tovarišem iz 
sosednjih d ruštev  akaci jeva pasišča na 
pr im ern ih  mestih. Upamo, da so bili vsi 
zadovoljni, čeprav  akac i ja  ni dala ti
stega, k a r  so od n je pričakovali . Mari
borčani in Selčani so se nam oddolžili 
s tem, da so nas povabili na kostanjevo 
pašo. Res smo po več letih spet odrinili
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s svojimi čebelami na  Pohorje , neka te ri  
pa še dalje.  Letošnja paša na  pravem  
kostan ju  nam  zarad i deževnega vrem ena 
ni bila naklonjena, veseli pa smo bili, 
ko smo ob p reg ledu  družin  po vrnitvi 
s P ohorja  ugotovili v satih večje  koli
čine cvetnega p rahu , ki je  zlata vreden. 
P r i  nas se je jo  km e tje  precej ajde. Ta 
je  sedaj v polnem cvetju. Čeravno  se 
je  a jdova paša že večkra t  izjalovila, 
upamo, da bo letos vsaj toliko ustregla 
že ljam  čebelarjev ,  da ne bo preveč 
stroškov pri zazimovanju čebel. Paša  na 
otavi je  pri k r a ju ;  km etje  otavo že 
kosijo. Na n je j  je  bilo neka j  dni po 
1,10 kg donosa, v ostalem pa po 10 do 
50 dkg. Do sedaj smo točili kom aj en 
kra t ,  in sicer povprečno na pan j  po 8 kg. 
P ričakujem o, da bomo nek a j  točili tudi 
po končani a jdovi paši.

Za usluge, ki so nam jih  izkazali to
variši iz sosednjih društev, se vsem lepo 
zahval ju jem o in jih  prosimo, da bi nam 
bili še nap re j  tako naklonjeni ,  kot so
bili letos’ Stefan Sobočan

USPELO PREDAVANJE
V VELIKI NEDELJI

Č ebelarska druž ina  Velika N edelja  
obsta ja  že skora j  pol stoletja. Le redko 
k a te ra  družina  se lahko ponaša z nep re 
k in jen im  delom, k l ju b  vsem te ri to r ia l
nim in političnim spremembam.

Pred  drugo svetovno vojno, ko so bile 
tod pašne razm ere za čebele odlične, je  
bil vsakoletni gost d ružine tak ra tn i  če
belarski s t rokovn jak  tov. Peternel,  ki je  
s svojimi p redavan ji  pri nas odpravil 
primitivnost v čebelarstvu.

Med okupacijo  in pozneje je  začelo 
čebelarstvo pešati . O grom ne pašn ike in 
gozdne površine, ki so bile zaraščene z 
različnim medovitim grmovjem', so bile 
skrčene. Obširna  polja, zase jana z ajdo, 
so zginila. Tu a jda  ne uspeva več in ne 
rodi. Slabe letine so povzročile, da p r e 
važa čebele od organiz iranih  čebelarjev, 
ki jih  je  18, danes samo še 50 %.

D ruž ina  si je  prizadevala, da bi p r i re 
dila kako  strokovno predavan je ,  toda 
težek finančni položaj j i  je  to vedno 
preprečil. Letos nam je  priskočila na  po 
moč KZ Ormož s k r i t je m  stroškov.

V mali dvorani Zadružnega doma v 
Veliki N edelji  so se zbrali  čebelarji  iz 
Podgorc, Tomaža, Orm oža in domačini.
V napolnjeni dvorani nam je  tov. Edi

Senegačnik iz L jub l jane  govoril o čebe
la rsk ih  delih v splošnem, o čebeljih  bo
leznih, p revažan ju  itd. Ob p r i je tnem  in 
poučnem p red a v an ju  je  moral m arsi
ka te r i  čebelar  sam sebi priznati,  kako 
pom anjk lj ivo  je  njegovo znanje  o čebe
lah. Po p redavan ju  nam je  tov. Senegač
nik  predva ja l  film o ž iv ljen ju  in delu 
čebel z nadvse zadovoljivo razlago. 
Obenem je  obljubil, da bo še prišel v 
Veliko Nedeljo  in tedaj ve r je tno  z no
vim filmom. Za njegov trud, za koristno 
in res poučno p redavan je  se mu vsi člani 
naše d ružine na j top le je  zahvalju jem o 
te r  mu želimo na tem področju  še večjih  
uspehov. G Hržič

ČEBELARSKO DRUŠTVO KRANJ

je  imelo 28. m a ja  1961 poučni in zabavni 
izlet v M aribor k čebelarskem u strokov
n ja k u  tov K irarju .  Izleta se je  udeležilo 
41 članov različne starosti. Med njim i je  
bilo tudi neka j  bodočih čebelarskih  pio
nirjev. Iz K ran ja  smo se odpeljali ob 
šestih z ju tra j .  Bil je  velik naliv, ki pa 
naših  čebelar jev  ni prestrašil  in odvrnil 
od nam eravanega  izleta. Pozneje nam je 
bilo vrem e še kolikor toliko naklonjeno, 
samo v Muriboru so naš črni oblaki 
zopet obdarili s hudo ploho.

Spravil nas je  pod streho tovariš Kirar, 
ki nam  je  poldrugo uro  predaval.  Pove
dal nam je  veliko lepega in zanimivega 
iz svoje dolgoletne prakse . P rav  ljubez
nivo nam je  razkaza l svoje vzorno čebe
larstvo. Videli smo čisto na  poseben na
čin u re jeno  vzre jo  matic.

Tovarišu K ira r ju  smo se na tem mestu 
dolžni zahvaliti za trud  in čas, ki ga je  
zapravil  zaradi nas. Z ahvalju jem o se tudi 
zastopnikom Č ebelarskega druš tva  Ma
ribor, da so nas pričakali  ob prihodu in 
nas pozdravili na kolodvoru. Določili 
so nam  dva vodnika te r  s tem poka
zali, da smo skupna čebelarska b ra tov 
ščina. Pokazali so nam tudi razne m ari
borske zanimivosti. Ker pa  dan h itro  
mine, smo morali misliti na povratek. 
Avtobus smo naje li  samo za en dan, 
Avtopromet K ranj nam je  nudil neka j  
popusta. Ker je  naša čebelarska b la 
ga jna  zelo pičla, nam  je  to zelo prav  
prišlo.

Udeleženci iz leta so se pohvalno iz ra
zili o te j  pr ireditvi.  Želeli bi si še ka j  ta 
kega, k e r  pa  so naši finančni viri skrom 
ni, moremo prired it i  k a j  podobnega le v 
večjih  presledkih. p
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P O R O Č I L O  ZA A V G U S T

V prvi dekadi je  bilo zelo toplo in suho vreme. Sredi avgusta in v 
začetku t re t je  dekade je  bilo nekaj dni z obilnimi padavinami, na koncu 
mesca pa je  spet nastopilo lepo vreme.

V čebelarskem  pogledu sc avgust ni bolje  odrezal od p re jšn j ih  mescev.
V začetku so čebele obletavale cvetlice v otavi, nato pa jesensko resje in 
ajdo, ki je  začela cveteti okoli 15. avgusta. Vse tako kaže, du je  suša v prvi 
dekadi ovirala izločanje n ek ta r ja ,  ker čebele niso dosti nabrale. Začela se 
je  tudi košnja  otave. V sušnih dneh je  bila a jd a  na koncu vegetativnega 
razvoja, ponekod, predvsem v vzhodni Sloveniji, pa že na začetku cvetenja. 
Zaradi hudega p o m an jk an ja  vlage je  v rasti zastala, k je r  pa je  že cvetela, 
so se cveti zelo izsušili. Tako a jd a  spet ni dala zimske zaloge.

Z e r o v n i c a - P o s t o j n a :  Navzlic lepemu vremenu ho ja  ni medila.
S e l n i c a  o b  D r a v i :  Vreme j e  lepo, a tehtnica pada.
C e z a n j e v c i - L j u t o m e r :  Pridelek celega leta bo kom aj zado

stoval za zimsko zalogo. Zanimivo je, da p r i  nas a jd a  precej slabše medi 
k ak o r  7 km vstran ob Muri.

P u š č a - B i s t r a  : Na Lonjskem  polju je  dal polaj samo dobro zimsko 
zalogo, čeprav je  bilo obilo cve tja  in dovolj toplote in vlage. Na Mokrem 
polju so čebelje družine nabra le  1,5 do 2 kg dnevno, toda niti v Gorskem 
K otorju  niti v Liki (žepek) niso nubrale dovolj za zimo.

Kraj opazovalnice

Donos ali poraba v Skupno
pridobil

ali
porabil

dkg

Srednja
me

sečna
toplina

“C

Dnevi
Sončni 

sij 
v  urah

I. II. III.

iz
le

tn
i

de
že

vn
i

s 
sn

ež
no

 
od

ej
o

mesečni tretjini dkg

Breg—T r ž i č .................... —  50 —  60 +  150 +  40 16,3 30 5 _ _ 310
Dražgoše—Šk. Loka + 2 1 0 — 90 + 2 4 0 +  360 15,5 29 8 — 253
Zerovnica—Postojna +  240 - 1 2 0 —  70 +  50 — 31 6 — 291
R o g a t e c .................... ..... — +  70 +  180 +  250 18,3 31 4 — 222
Lovrenc na Poh. . . . —  80 — 110 — 80 —  270 18,4 31 5 — 253
Selnica ob Dravi . . . — 155 — 105 —  15 —  275 18,3 31 f> — 240
Lovrenc na Drav. p. . +  265 +  10 +  195 +  470 17,7 30 6 — 228
Cezanjevci—Ljutom er +  120 —  50 +  210 +  300 18,1 28 5 — 191
Bučkovci—Videm

ob Ščavnici . . . . +  80 — 150 +  150 +  80 19,6 29 5 — 305
Prosenjakovci—M. Sobota +  80 +  50 +  180 +  310 18,0 31 6 — 269
Lendava ......................... — — — — — — — — ___

Podtabor—Struge . . —  20 — 100 +  110 —  10 — 30 5 — 241
Svibnik—Č rnom elj  . . +  115 —  25 + 2 7 0 +  360 — 29 3 — 266
Pušča—Bistra . . . . +  355 +  585 + 3 4 0 +  1280 18,9 31 3 — 288
L j u b l j a n a .................... — — — — — — — — —

P o v p r e č e k .................... — — — 226,5



IZ UREDNIŠTVA

Vse otl le ta  1951 ni bila nobena čebe
la rska  le tina k a j  prida, le tošn ja  pa  je  
bila še mnogo slabša od p re jšn j ih .  Redki 
so čebelarji ,  ki so letos kaj dobili od 
čebel, a še to, k a r  so dobili, je  bilo 
bolj p abe rkovan je  kot točenje. Jasno je, 
da taka  le tina ne more vzpodbudno vpli
vati na  čebelarje ,  nerazum ljivo  pa je. 
da občutimo to celo p ri  našem listu. 
Suša je  v kan tah ,  suša je  v urednišk i 
mapi! Začelo nam  je  p r im an jkovati  ori
ginalnih prispevkov in, če bo šlo tako 
napre j ,  Slovenski čebelar  ne bo mogel 
redno izhajati.  Zato prosimo vse sode
lavce, da se zganejo  in nam  pošljejo  
kak  p r im eren  članek. Zaradi časa sedaj 
p rav  gotovo ne bodo v zadregi, k e r  je  
delo pri čebelah kolikor  toliko končano. 
Upamo, da ta  naša prošn ja  ne bo ostala 
klic vpijočega v puščavi.

POZIVAMO

vsa d ruštva  in družine, da začno takoj 
sestavljat i  sezname članov za prihodn je  
leto. P redpisane tiskovine in nadrobna 
navodila bodo v k ra tkem  preje le .  Ker 
je  č lanarina  vezana z naročnino na Slov. 
čebelarja ,  moramo imeti te sezname v 
rokah vsaj do srede decembra. Le tako 
bomo lahko določili naklado lista v na 
slednjem  letu. Zato prosimo, da z njih  
sestav l jan jem  ne odlašate.

ZA TISKOVNI SKLAD

Slovenskega čebelar ja  so darovali: L ju b 
l janska  čebelarska družina 20.000 din, 
M. Grad  iz D ragom elj 220 din, Anton 
Felic ijan  iz Vel. Podloga 120 din. Janez 
Gajski,  Ponikve 200 din, Ivan Šimenc, 
Beričevo 220 din, CD Središče ob D ravi 
200 din.

Zveza čebelarskih  d ruštev  se vsem 
darovalcem za n jih  nak lonjenost n a j 
lepše zahval ju je ,  d rugim  pa kliče: »Po
snem ajte  jih!«

OPOZARJAMO

čebelarske  družine, ki še niso odvedle 
č lanarine  oziroma razlike na članarini, 
da to store po možnosti še v tem mescu. 
D en a r  naj  pošljejo  po čekovni položnici 
na naš tekoči račun 600-14/3-1077.

VEZANI LETNIKI SLOVENSKEGA 
ČEBELARJA

Letnike Slovenskega čebelarja ,  ki smo 
j ih  dali vezat v originalne platnice, nam 
je  knjigoveznica te dni dostavila. Člani 
j ih  lahko osebno dvignejo na ta jn iš tvu  
Zveze v L jubljan i ,  Miklošičeva 30. Ce 
žele, da  jim jin pošljemo po pošti, naj 
nam to sporoče z dopisnico. Vezava vsa
kega le tn ika  stane 520 din. Poštnino za
računam o posebej.

Kakor vsako leto bomo tudi zn le 
tošnji le tn ik  p resk rbe l i  skupno vezavo 
v originalnih platnicah. Naročila bomo 
sprejem ali tako j po Novem letu, ko bo 
le tn ik  zaključen.

RADIJSKA PREDAVANJA

za čebelar je  so redno vsak  mesec. Pri 
km etijsk ih  nasvetih  bo 28. X. govoril 
tov. Rojec o p rez im ovanju  čebel, 18. XI. 
pa tov. Senegačnik o m ednarodnem  če
belarskem  tednu. Razen tega bo na r a 
dijski univerzi predaval 25. XII. prof. Se
negačnik »O vlogi čebele v kmetijstvu« 
in 12. III. 1962. tov. Bukovec »O vrednosti 
medu in njegovi uporabi.«

OBVESTILO 
MARIBORSKIM ČEBELARJEM

Z zaziin ljenjem čebel stopamo čebe
la r j i  v novo sezono in upamo, da nam 
bo p rihodnje  leto kuj bolj naklonjeno, 
kot so nam  bila p retekla.  Sedaj, ko ni 
več pravega dela pri čebelah, imamo 
najlepšo priliko  za nada l jn jo  izobrazbo. 
Svoje znan je  lahko izpopolnjujem o s 
p redavan ji  in članki, ki j ih  ob jav lja jo  
čebelarski listi, vendar  to še ni dovolj. 
Po sugestiji  večjega števila naših članov 
smo se odločili, da bomo organizirali  v 
jesenskem  in zimskem času družabne 
in debatne večere, na ka te r ih  naj bi se 
sha ja l i  m ariborsk i čebelarji  ne glede na 
članstvo v družinah. Na teh  sestankih 
se bomo čebelar j i  med sabo bolje  spo
znali, razp rav lja l i  o raznih problemih, 
iznašali svoje prak tične  izkušn je  in go
jil i  stanovsko družabnost. Debatn i ve
čeri bodo vsako prvo in tretjo sredo v 
mescu v hotelu Orel ob 18. uri.  Vabimo 
člane, da se jih  redno udeležu je jo  in na 
n jih  tudi aktivno sodelujejo.

Čebelarska  družina Maribor-mesto


